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CORONAVIRUS ~~. COMARQUES 

El. 85% dels hotels de Lleida preveu obrir per 
a la campanya turística de Setmana Santa 
Alguns ho faran ja aquest cap de setmana, el primer amb lliure mobilitat per tot Catalunya per a les 
unitats de convivència li Establiments d'Aran, a l'espera de veure com evolucionen les reserves 

X. RODRrGUEZ 
I LLEIDA I El sector turístic de 
Lleida afronta una campanya 
de Setmana Santa en què es 
preveu que el85% dels hotels 
estiguin oberts, segons va ex
plicar ahir el president de la 
Federació d'Hostaleria, Josep 
Castellarnau. Aquesta situació 
contrasta amb la que hi ha ha
gut fins ara, ja que vuit de cada 
deu establiments de les comar
ques del Pirineu estaven tancats 
a causa de les restriccions a la 
mobilitat que han estat en vigor 
per la crisi sanitària de la Covid 
entre el gener (primer a nivell 
municipal i després comarcal) 
i dilluns. Això els ha impedit 
fins ara rebre clients de la resta 
de Catalunya. Castellarnau va 
assenyalar que els hotels de la 
demarcació tenen ara "molta 
demanda" i que reben trucades 
per preguntar sobre els preus i si 
tenen places disponibles. 

Així mateix, el representant 
dels hotelers va apuntar que hi 
ha establiments que encara no 
han reobert. Alguns ho faran 
aquest cap de setmana, que serà 
el primer en el qual es permetrà 
la mobilitat per tot Catalunya 
de les unitats de convivència 
després de la relaxació de les 
restriccions. 

Altres establiments espe
raran fins a Setmana Santa. 
Aquest és el cas de l'Hotel Port 
Ainé 2.000, que obrirà entre el 

la Policia de 
Tremp informa 
· els veïns de les 
precaucions 
Baixen els ingressos a 
l'Hospital del Pallars 
X.R. 
1 TREMP I La Policia Local i volun
taris de Creu Roja van recordar 
ahir les mesures de seguretat 
per prevenir contagis de co
ronavirus als veïns de Tremp. 
Fonts municipals van explicar 
que els agents de la policia ja 
duien a terme accions d'aquest 
tipus, si bé ara s'han intensifi
cat. Això es deu a l'augment de 
contagis a la capital del Pallars 
Jussà, on actualment hi ha uns 
24 casos actius de Covid i la ma
joria correspondrien a la variant 
britànica, segons van indicar les 
mateixes fonts. 

Per aquesta raó, l'ajuntament 
va decidir dilluns tancar durant 
una setmana equipaments mu
nicipals com els pavellons del 
Juncar i del Casal o el Espai Cul-

Imatge de preparatius a l'Hotel Port Ainé 2.000, que preveu obrir entre el dia 26 i el4 d'abril. 

dia 26 i el4 d'abril al SO% de la 
seua capacitat, unes 150 perso
nes, segons van indicar des de 
Ferrocarrils de la Generalitat de 
Catalunya, titular de l'estació 
d'esquí i l'hotel. Baqueira Beret 
va anunciar que demà obrirà les 
portes l'Hotel Montarto, que es 
troba a peu de pistes. 

Per la seua part, el president 
del Grèmi d'Ostalaria dera Val 

tural La Lira, mentre que l'es
cQJ..a de música tornarà a oferir 
classes telemàtiques (vegeu SE
GRE d'ahir). 

Així mateix, van apuntar que 
actualment hi ha 7 persones in
gressades per Covid a l'Hospi
tal del Pallars, tres menys que 
dilluns. 

El risc de rebrot a .Tremp va 

d'Aran, Xacobe Bartolomé, va 
afirmar que hi ha pocs hotels 
oberts i que ara esperen veure 
"com evolucionen les reserves" 
per prendre una decisió. No obs
tant, va assegurar que els esta
bliments estan rebent reserves 
i consultes per part dels clients. 

Val a recordar que els esports 
d'aventura ja van començar la 
temporada dilluns i les empre-

augmentar ahir i es va situar en 
1.129 punts, davant dels 1.090 
de dilluns, segons les dades de 
la conselleria de Salut. 

Mentrestant, en el conjunt del 
Pallars Jussà aquest indicador 
va descendir fins als 881 punts, 
malgrat que aquest continua 
sent la segona taxa més alta de 
Catalunya, després d'Aran. 

ses aniran obrint gradualment 
per arribar a Setmana Santa 
amb totes en marxa. 

En aquest sentit, el sector 
preveu una bona ocupació per 
a aquestes dates. A més, l'es
quí preveu obrir més pi stes 
davant de l'arribada d 'un vo
lum de visitants més alt a les 
estacions del Pirineu (vegeu el 
desglossament). 

Per primer cop 
en mesos sense 
residèncíês 
'roges' a Lleida 
I LLE IDA I Cap residència de 
Lleida té brots i, segons Sa
lut, no hi ha centres rojos, 
una cosa que no ocorria 
almenys des del juny. Ai
xí, la situació continua mi
llorant després que la ma
joria dels usuaris estiguin 
immunitzats. A més, 85 de 
les 87 residències de Lleida 
són verdes i no tenen casos. 
Unes altres 2 són taronges: 
el Centre Geriàtric Lleida i 
el geriàtric de Bellver. En el 
primer cas, fonts de Salut van 
explicar que té aquesta clas
sificació de forma preventiva 
i que divendres podria passar 
a verd. Van assenyalar que 
un nou ingrés té un nivell de. 
positivitat molt baix i no és 
contagiós. A Bellver, fonts 
municipals van apuntar que 
un cribratge va certificar que 
no hi ha casos i confien que 
demà passi a verd. 

NEU 

EQUIPAMENTS 

Optimisme en 
l'esquí, que obre 
més pistes 
• El sector de l'esquí és 
també un dels grans per
judicats per les restricci
ons a la mobilitat que han 
estat en vigor fins ara, 
que han causat pèrdues 
milionàries. 

Amb la lliure mobili
tat per Catalunya de les 
bombolles de convivèn
cia, dilluns ja es va notar 
una afluència d'esquia
dors més gran (vegeu SE
GRE d'ahir) i el sector en
cara ja la recta final de la 
temporada de neu obrint 
més pistes. Per exemple, 
Baqueira Beret ampliarà 

. el domini esquiable fins 
als 54 quilòmetres. 

Per la seua part, des de 
Tavascan van explicar 
ahir que afronten el que 
queda de campanya amb 
"optimisme", amb un vo
lum de reserves més alt i 
a l'espera de les nevades 
que es preveuen per als 
propers dies. 

Donen l'alta a 
la nena d'Aran 
traslladada al 
Vall d'Hebron 
I VIELHA E MIJARAN I L'hospital 
Vall d'Hebron preveia do
nar ahir l'alta a la nena de S 
anys i veïna de la Val d'Aran 
que havia estat traslladada 
en helicòpter fins a aquest 
centre sanitari de Barcelona 
per malalties vinculades amb 
haver p~tit la Covid-19, que 
va contreure un mes abans, 
segons van informar fonts 
pròximes. 

D'altra banda, el Conselh 
Generau va confirmar ahir 
quatre casos més de coro
navirus, mentre que la xifra 
de persones ingressades per 
Covid a l'Espitau de Vielha 
es manté en 9. 

Així mateix, el risc de re
brot a la Val d'Aran va des
cendir ahir als 1.012 punts, 
encara que es manté eom la 
taxa més elevada de tot Ca
talunya, segons les dades de 
la conselleria de Salut. 

cfarre
Resaltado



SEGRE 
Dimecres, 17 de març del 2021 

MEDI AMBIENT DESPRENIMENTS 

111nvertir en la prevenció del risc, 
clau per conviure amb les allaus"· 
Els geòlegs adverteixen que el canvi climàtic provoca més pluges que activen els 
despreniments li L'esllavissada a la línia de la Po la uera difícil de predir" 

E. FARNELL 
1 LLEIDA I Els geòlegs adverteixen 
de la importància d'aprendre a 
conviure amb despreniments de 
roques com els que en els últims 
anys han coHapsat carreteres o 
vies de tren, especialment a les 
comarques del Prepirineu i el 
Pirineu de Lleida, i per aquesta 
raó és clau invertir en la preven
ció del risc. Divendres, una allau 
va tallar el tren de la Pobla; fa 
quatre mesos va caure una paret 
del congost de Mont-rebei i fa 
dos anys l'ensorrament d'una 
muntanya va matar dos lleida
tans de Sant Esteve de la Sarga. 
Per al president del Col·legi de 
Geòlegs de Catalunya, el llei
datà Ramon Pérez, "és bàsic fer 
inversió geològica de camp, mo
notorizar el risc i jerarquitzar 
les actuacions més importañts 
per augmentar la seguretat als 
espais naturals i a les vies de 
comunicació". Assegura que 
el despreniment a la línia de la 
Pobla divendres era molt difícil 
de predir perquè es va produir 
en un punt que FGC "ja tenia 
identificat i s'havien instaHat 
sistemes de protecció". Habitu
alment un massís dona senyals, 
"un despreniment no passa de 
la nit al dia. Amb informació 
tenim prou coneixements per 
fer un diagnòstic, però és molt 
difícil tenir tota la muntanya sa
nejada". Va assenyalar que la 
"radicalització" del clima, amb 
fenòmens extrems com el Glòria 
o el Filomena, que cada vegada 
són més freqüents, actua com 
a catalitzador, encara que no 
és l'únic factor. Segons Pérez 
"mai com ara s'ha treballat tant 

Continua 
l'operació per 
estabilitzar el 
talús del tren 
• Els treballs per estabilit
zar el pendent del qual es 
van desprendre roques di
vendres passat que van fer 
descarrilar el tren de la línia 
de la Pobla entre Santa Linya 
i Àger continuaven ahir amb 
l'a~tuació centrada en les co
tes baixes del talús. Per se
gellar o fer caure algunes de 
les roques més inestables del 
pendent els operaris treba
llen penjats de la muntanya 
1 fixen o tiren les roques que 
amenacen de caure. 

A partir d'avui està pre
vist començar a treballar en 
cotes més altes per tenir el 
pendent totalment sanejat 
el cap de setmana. L'objectiu 
de FGC és retirar el comboi 

en l'estabilització de talussos 
i pendents de la xarxa viària i 
ferroviària de muntanya". Per 
la seua part, Joan Escuer, també 
lleidatà, membre de l'observa
tori del risc geològic i expresi
dent del Col·legi de Geòlogs, 
va apuntar que "el perill és el 
mateix, el que ha canviat és l'ex
posició, que augmenta la vulne
rabilitat". Va assegurar que les 
allaus de roques són fenòmens 
habituals i que la línia de la Po
bla transcorre per "alguns punts 
susceptibles de muntanya". Va 

«Cal conviure amb 
el risc i invertir més 
en seguretat» 

afirmar que FGC està "bregant 
amb terrenys difícils però ha dut 
a terme una gran inversió en es
tabilitzar pendents". Aquesta 
inversió en la infraestructura 
permet tenir els riscos "bastant 
controlats encara que el risc 
zero no existeix". Va recordar 
que el risc de despreniment al 
congost de Mont-rebei sempre 
ha estat el mateix, "però ara 
el visiten milers de persones i 
augmenta la probabilitat, és més 
vulnerable". El cap de l'àrea ge
atècnica de l'Institut Cartogrà-

ÀREA DE RISC GEOLÒGIC 

«Un fenomen habitual 
que es repeteix i és 
molt difícil d'evitar» 

fic, Pere Buxó, va assegurar que 
els despreniments segueixen un 
patró que pot repetir-se, espe
cialment en terrenys abruptes i 
massissos rocosos com els del 
Pallars i la Noguera. Va incidir 
en la inversió per fer compatible 
la seguretat i la conservació de 
l'entorn natural, i en les mesures 
preventives. 

En aquest sentit, durant el 
2018, un any rècord de pluja, a 
les comarques de Lleida es van 
registrar 115 esllavissades en 
carreteres. 

J nEt:Ur 
OBSERVATORI DEL RISC 

«El perill és el mateix 
però augmenta la 
vulnerabilitat» 

Els operaris treballen directament sobre el talús per estabilitzar les roques. 

accidentat a finals de setma
na. Serà llavors quan es po
drà actuar en els danys de la 
infraestructura, que a priori 
va aguantar bé la força de les 
pedres i no presenta-danys es-

tructurals greus que en retar
din l'entrada en servei. 

Fonts de Ferrocarrils van 
reiterar que es treballa per po
der restablir el servei de tren 
a partir de la setmana del 22 

de març o, com a molt tard, el 
dilluns 29. Dependrà del di
agnòstic final de danys i de les 
previsions meteorològiques del 
cap de setmana vinent, que po
den retardar els treballs. 
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FLORA 

Reforesten el 
canal d'Urgell 
a Vallfogona 
I LLEIDA I La Diputació planta
rà aquest mes de març 100 
arbres a la segona séquia 
del canal d'Urgell al seu pas 
per Vallfogona de Balaguer. 
La iniciativa s'emmarca en 
el projecte Paisatges de Po
nent i preveu la plantació 
d'un centenar d'àlbers en un 
tram de 912 metres. Aquests 
treballs preveuen una inver
sió de 14.000 euros i l'actu
ació servirà per potenciar el 
turisme de naturalesa i do
nar a conèixer aquest espai, 
tant en l'àmbit local com el 
provincial. L'actuació està 
cofinançada per ajuts Fe
der, la Diputació de Lleida 
i el consistori de Vallfogona 
de Balaguer. 

AJUTS 

Naut Aran dona 
95.000 euros en 
ajuts directes 
I NAUT ARAN I Al voltant d'un 
miler de veïns de Naut Aran 
s'han beneficiat dels ajuts di
rectes que ha atorgat el con
sistori per haver consumit en 
els negocis i establiments del 
municipi. Qualsevol persona 
empadronada a Naut Aran 
podia presentar els tiquets 
perquè se li tomés el 50% de 
l'import total fins a un mà
xim de 200 euros. El consis
tori ha invertit fins a 95.300 
euros en aquests ajuts. L'al
calde, César Ruiz-Canela, va 
destacar que l'objectiu van 
ser la dinamització de l'eco
nomia local i poder paHiar 
els efectes econòmics de la 
pandèmia. 

SERVEIS 

Correus assegura 
el servei postal 
al Sobirà 
I LLEIDA I Correus mantindrà 
obertes totes les oficines del 
Sobirà i el repartiment postal 
seguirà amb tota normalitat. 
Així ho va avançar en un co
municat l'empresa després 
de les queixes del consell per 
una reducció d'horari d'aten
ció al públic en algunes de 
les oficines de la comarca. 
Segons Correus, els canvis a 
les oficines de Sort, Llavorsí 
i Esterri d'Àneu responen a 
una reorganització interna 
per millorar el servei i que 
només canvia el lloc on ini
cien i finalitzen la jornada 
laboral els carters. El repar
timent i l'atenció al públic es 
mantindran igual. 

I I 
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ENERGIA LITIGI 

Nous talls de llum a la Vall Fosca 
pel rebuig a. pagar els rebuts 
Veïns i ajuntament s'oposen a un IVA més car que l'energia consumida 
R.RAMfREZ 
1 LLEIDA 1 Endesa ha començat a 
tallar la llum a veïns de la Vall 
Fosca, després d'anys de rebuig 
de pagar uns rebuts que tant ells 
com l'ajuntament de la Torre de 
Capc!ella consideren incorrec
tes. Es la segona vegada que 
passa: la companyia ja va deixar 
sense electricitat el2017 habi
tants d'Espuí per impagaments. 
En ambdós casos, el motiu de la 
disputa és l'IVA de les factures, 
l'import de les quals és més gran 
que el de l'energia consumida. 

Centenars de veïns es bene
ficien d'un conveni que el1927 
va fixar un preu molt baix per 
la llum. Endesa, per la seua 
part, calcula l'IVA sobre la ta
rifa d'últim recurs, que és més 
cara. L'empresa creu que la llei 
així ho exigeix, mentre que els 
usuaris demanen que s'apliqui 
al cost real del consum. Aquest 
litigi es tradueix en negatives a 
pagar rebuts des de fa 12 anys. 

El primer tall va arribar di
lluns i ahir ja n'hi havia sis. 
Fonts d'Endesa van indicar 
que seguiran en casos d'im
pagaments i que van negociar 
per evitar-ho. Precisament, em
presa i ajuntament van pactar 
divendres el pagament de factu
res acumulades des del2015. El 
consistori abonarà uns 300.000 
euros pels seus rebuts i els veïns 
podran fraccionar els seus en 18 
mesos sense interessos. Un trac
te similar per a les factures entre 
el2009 i el2014 va posar fi als 

La concentració convocada ahir arran dels primers talls de llum al nucli de Paüls. 

talls el2017, els primers després 
d'una sentència judicial favo
rable a Endesa. L'ajuntament 
obtindrà adhesions a l'acord, el 
firmarà divendres i el sotmetrà 
al ple. Fonts municipals van in
dicar que els talls només afecten 
els que tenen rebuts pendents 
anteriors al 2014. Tanmateix, 
almenys una afectada va dir que 
els seus són posteriors. Encara 
que el consistori pagui, té in
tenció de recórrer l'IVA de les 
factures davant dels tribunals. 

Protesta veïnal, polèmica política 
i afectats denuncien coaccions 
• Veïns es van concentrar al 
nucli de Paüls per protestar 
pels talls. Almenys dos afec
tats van acudir als Mossos al 
considerar que són una "co
acció" a l'hivern i durant la 
pandèmia. La CUP, a l'opo
sició, va acusar el consistori 
d'ERC de "pactar un acord 

que fulmina el conveni del 
1927" i va exigir dimissions 
i un subm.i..'1istrament d'emer
gència per als afectats. Edils 
del govern van subratllar 
que, al no poder impedir 
talls, no els va quedar més 
opció que acordar uua forma 
de pagament. 

INFRAESTRUCTURES AEROPORTS 

Només el vol Alguaire-Palma opta a ajuts 
Air Nostrum és l'única aerolínia que demana subvencions per mantenir la seua operativa 
actual a Lleida, mentre que la Generalitat planteja donar suport a Air Andorra a la Seu 
R. R./ C.SANS 
I LLEIDA I Air Nostrum és l'única 
companyia aèria que opta a les 
subvencions que ha convocat 
Ae roports de Catalunya per 
impulsar vols regulars de pas
satgers a l'aeroport d'Alguai
re, i la seua oferta consisteix a 
mantenir la seua operativa ac
tual: avions entre Lleida i Palma 
divendres i diumenge. Així ho 
van corroborar ahir fonts del 
departament de Territori, que 
haurà de resoldre l'adjudicació 
a finals d'aquest mes. 

La companyia aèria va coritir
mar que opta a ajuts i va apuntar 
que vol "continuar sent l'opera
dor de referència a l'aeroport" 
lleidatà. De fet, és l'únic que 
opera vols de passatgers, amb 
l'excepció de xàrters ocasionals. 
Preservar la línia regular entre 
Lleida i Palma, amb Air Nos
trum o amb una altra compa-

...... 

MAGDALENA ALTISENT 

Un avió d'Air Nostrum a l'aeroport d'Alguaire. 

nyia, va ser el principal objectiu 
d'Aeroports al convocar ajuts 
a aerolínies, si bé la convoca
tòria estava oberta a proposar 
altres rutes des d'Alguaire. La 

convocatòria plantejava fins 
a 1,6 milions en bonificacions 
per rellançar vols de passatgers 
i paHiar els perjudicis al sector 
per la Covid. 

D'altra banda, la Generalitat 
de Catalunya creu que el pro
jecte d'Andorra Airlines per a 
l'aeroport d'Andorra-la Seu és 
sòlid i li donarà ajut econòmic. 
Així ho van explicar ahir fonts 
d'Aeroports Públics de Cata
lunya, que van avançar que 
aquesta nova aerolínia podrà 
acollir-se als ajuts que gestiona 
l'ens públic per incentivar la re
cuperació després de la crisi per 
la Covid-19 als aeroports. En 
aquest sentit, van indicar que 
"disposarà d'un descompte del 
50% en la tarifa d'estaciona
ment de les seues aeronaus i un 
altre del100% en la tarifa de 
passatgers". 

El Govern considera impres
cindible la implicació de les 
administracions per fer viable 
aquest projecte i, per això, de
mana que el Govern d'Andorra 
també s'hi impliqui. 
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SERVEIS 

Solsona amplia la 
zona blava gratuila 
al passeig Pare Claret 
I SOLSONA I L'ajuntament de 
Solsona amplia a 20 places 
d'estacionament la zona bla
va gratuïta del passeig Pare 
Claret per propiciar la rota-

. ció de vehicles i afavorir el 
comerç en aquesta zona de la 
capital. Així, de dilluns a dis
sabte i en horari comercial es 
podrà aparcar un màxim de 
dos hores i s'haurà d'indicar 
l'hora d'arribada en un lloc 
visible del vehicle. El sistema 
es va implantar el2013. 

SERVEIS 

Servei de primera 
acollida per a 
nouvinguts a Aran 
I VIELHA I El Conselh d'Aran, 
amb el suport del SOC i el 
Fons Social Europeu ofereix 
un servei de primera acolli
da per a persones nouvin
gudes a la Val d'Aran, en el 
qual participen 40 persones 
de diferents nacionalitats. 
S'ofereixen cursos de llen
gua, laboral i coneixement 
de l'entorn per dotar aquestes 
persones d'instruments per 
tenir autonomia. 

EQUIPAMENTS 

Balaguer vol 
compartir la gestió 
de la gossera 
1 BALAGUER I La Paeria de Bala
guer enllesteix l'estudi eco
nòmic per conèixer el cost 
anual que tindrà la posada 
en marxa de la gossera. El 
consistori estudia que l'ex
plotació d'aquest equipament 
sigui compartida amb els mu
nicipis de la comarca amb la 
coHaboració del consell. El 
consistori invertirà 84.000 
euros a culminar les obres 
en aquest equipament. 

INICIATIVES 

FGC adapta pistes 
d'esquí als 
espais naturals 
I LLEIDA I Espot, Port Ainé i Boí 
Taüll (FGC) treballaran amb 
el Parc Nacional d'Aigües
tortes i el Parc Natural de 
l 'Alt Pirineu per preservar 
aquests espais. Per exemple, 
Boí farà un nou traçat en una 
pista per evitar molèsties a 
la fauna, Boí i Espot faran 
un projecte de recuperació 
de memòria històrica i Port 
Ainé reorganitzarà rutes de 
raquetes de neu . 
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ASSAIG NOVETATS EDITORIALS 

"Som intolerants perquè 
tenim debats pendents" 
Antoni Gelonch publica l'assaig 'Napoleó, la Revolució i els catalans' 

A.SÀEZ 
I LLEIDA I "Tenim debats pendents 
i per això, encara que no ens 
agradi reconèixer-ho, som una 
societat intolerant", assegura 
Antoni Gelonch. Acaba de pu
blicar Napoleó, la Revolució i 
els catalans (Viena Edicions), 
un assaig en el qual reflexio
na sobre un d'aquests debats 
pendents: el final de l'antic rè
gim. "Després de la Revolució 
Francesa aquí hi va haver un 
tancament de files entorn de 
la noblesa que va suposar una 
tornada a l'absolutisme encar
nat en la figura de Ferran VII", 
sentencia. Coincidint amb el 
bicentenari de la mort de Na
poleó, el lleidatà explica com es 
va generar el mite antifrancès 
i per què van guanyar els con
trarevolucionaris a Catalunya. 
"El text osciUa entre els segles 
XVII i XIX, fins a arribar a les 
Corts de Cadis, que eren majo
ritàriament absolutistes." 

Antoni Gelonch, fa un any en l'acte de donació de gravats de la seua col·lecció al Museu de Lleida. 

Gelonch retrata una societat 
dividida en la qual els partidaris 
del canvi de règim eren la mi
noria urbana perquè la noblesa 
no estava disposada a perdre 
els seus privilegis i el poble es
tava molt influït per l'Església. 
A més, Gelonch explica com la 
pèrdua de la Catalunya Nord 
al segle XVII "queda grava
da" en l'imaginari col·lectiu. 
"No s'ha d'oblidar que el1659 
Perpinyà era la segona ciutat 
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de Catalunya". Tampoc hi van 
ajudar la Guerra de Successió i 
la del Francès. Per a Gelonch, 
Espanya es va anar allunyant 
d'Europa i al segle XIX, mentre 
el continent viu la revolució in
dustrial, "aquí estem submergits 
en guerres dinàstiques i encara 
avui dia paguem per aquests de
bats que no es van fer. Aquesta 
és la raó per la qual a Espanya i 
Portugal hi ha hagut cops d'estat 
i dictadures". De fet, Napoleó 

Lexperiència de tres 
lleidatanes, a 'Terra de dones. 
Pageses de Catalunya' 
El llibre es presenta demà a Guissona 

X. SANTESMASSES 
I GUISSONA I En el marc de les 
activitats relacionades amb el 
Dia Internacional de la Dona, 
Guissona acollirà demà dijous 
la presentació del volum Ter
ra de dones. Pageses de Cata
lunya, un llibre de l'editorial 
Fonoll de Juneda que presenta 
l'experiència vital i professio
nal de vuit dones dedicades al 
món de l'agricultura, tres de 
les quals de les comarques de 
Lleida. L'autora del llibre, la 
periodista barcelonina Laura 
Saula, presentarà el volum en 
un acte a l'Auditori de la Fassi
na a les 19.00 hores. També té 
prevista la seua assistència una 
de les protagonistes del volum, 
l'agricultora de Sanaüja Maria 

Casoliva, pionera en el cultiu 
de pomes a la Segarra, concre
tament a la Vall del Llobregós. 

Des de l'editorial no van des
cartar la presència de l'excon
sellera d'Agricultura Meritxell 
Serret, coautora del pròleg del 
llibre juntament amb l'actual 
consellera Teresa Jordà. 

A banda de Casoliva, Terra 
de dones. Pageses de Catalunya 
mostra també la tasca professi-

EL TREBALL AL CAMP 

El volum descriu la vida 
d'aquestes dones 
emprenedores i el seu 
entorn més proper 

és el segon llibre d'una trilogia 
en la qual aborda aquests debats 
pendents. El primer va ser Lu
ter. Buscant la veritat, va can
viar la història. "Quan Europa 
va debatre la reforma protestant 
aquí es va decidir que tothom 
era catòlic i que no s'havia de 
fer cap reflexió teològica sobre 
la reforma." 

N'hi haurà un tercer de cen
trat en Sartre i Camus, a l'Eu
ropa de després de la II Guerra 

Mundial. "Camus deia que sen
se llibertat no hi havia justícia i 
Sartre, que sense justícia no hi 
podia haver llibertat. Va gua
nyar Camus. I es va evolucionar 
fins al maig del 68", assenyala 
Gelonch. 

Presentació a Lleida 
La llibreria Caselles acolli

rà demà a les set de la tarda la 
presentació de Napoleó, la Re
volució i els catalans. 

Maria Casoliva, a la seua explotació del Mas Pinyol a Sanaüja. 

onal de Judit Sogas, que conrea 
vi ecològic a Rubió de Baix, a 
la Noguera; i Marta Borràs, al 
capdavant d'una granja de porcs 
ecològics que ella mateixa co
mercialitza al Solsonès. El lli
bre analitza i aprofundeix en 
el treball al camp de vuit dones 
emprenedores de diferents ge
neracions. L'objectiu de l'obra és 
reivindicar la dona com a part 
inseparable del paisatge humà 

que defineix el camp a Catalu
nya i que "en moltes ocasions 
no s'ha deixat constància en la 
història del país", comenta Lau
ra Saula. 

El volum es presenta com una 
narració que deixa pinzellades 
personals d'aquestes dones i el 
seu entorn més pròxim, donant 
cabuda en el text al document 
descriptiu combinat amb caires 
literaris. 
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HISTORIA 

L'editor del llibre, Ignasi Ros. 

Publiquen un 
llibre inèdit del 
1946 de Violant 
i Simorra 
I ESTERRI D'ÀNEU I L'Ecomuseu 
d'Àneu i l'editorial Garsineu 
han publicat La casa i la llar 
pallaresa, obra inèdita del 
1946 de l'etnògraf pallarès 
Ramon Violant i Simorra 
(1903-1956). 

El llibre, amb gairebé 140 
fotos i més de 130 dibuixos, 
analitza l'evolució de l'habi
tatge al Pallars. 

L'editor de l'obra, l'histo
riador i tècnic de l'Ecomuseu 
Ignasi Ros, destaca que "el 
llibre pot afavorir una nova 
visió de l'arquitectura popu
lar del Pallars amb una major 
sensibilitat cap a la conserva
ció del patrimoni arquitectò
nic del Pirineu, avui bastant 
invisibilitzat i silenciat". 

MÚSICA FAMILIAR 

Nova funció a 
Balaguer d'El Pot 
Petit diumenge 
I BALAGUER I El Teatre Munici
pal de Balaguer va anunciar 
ahir que el popular grup de 
música familiar El Pot Petit 
oferirà una nova funció del 
seu espectacle, diumenge 
vinent a les 12.00 h, després 
d'haver esgotat les localitats 
de la prevista a les 18.00 h. 
Entrades (3 €) a la venda a 
partir de demà a entrades
teatre.balaguer.cat. 

CINE 

Spike Lee presidirà 
de nou el jurat 
de Canes 
I PARIS I El director nord-ameri
cà Spike Lee presidirà el ju
rat de la pròxima edició del 
Festival de Canes, un rol per 
al qual ja va ser elegit l'any 
passat però que no va poder 
dur a terme per la seua anul
lació a causa de la pandèmia. 
El popular certamen de cine, 
que habitualment se celebra 
al maig, va retardar el gener 
passat la 74 edició fins al ju
liol, del6 al17. 
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